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اخبار کارگری

بحث واگذاری یــا عدم واگــذاری بانک رفاه 
کارگران چند سالی ست که در جامعه کارگری و 
بازنشستگان کشور حساسیت بالایی پیدا کرده 
است. این بانک به دلیل جایگاهی که در پرداخت 
حقوق بازنشســتگان دارد، سال هاســت محل 
مناقشه دولت ها و سازمان تامین اجتماعی شده 
است. دولت ها از واگذاری بانک سخن می گویند 
و سازمان تامین اجتماعی خواستار ماندن آن در 

حوزه اختیارات خود است.
»مصطفی سوری«، معاون اقتصادی سازمان 
تامین اجتماعی، درباره رویکرد این ســازمان در 
دفاع از حق کارگران و بازنشستگان در این بانک 
و عدم واگذاری آن گفــت: موضوع واگذاری بانک 
رفاه یک موضوع قدیمی است و دولت در راستای 
رعایت اصل ۴۴ قانون اساسی تتمه سهام دولت در 
بانک را سال ها پیش به سازمان تامین اجتماعی 

واگذار کرد.
وی در گفت وگو با ایلنا افزود: اکنون بحث دیگری 
مطرح است و آن این اســت که عده ای می گویند 
براساس همان اصل چهل و چهارم قانون اساسی، 
بانک رفاه را از مردم )ســازمان تامین اجتماعی( 
بگیریم و به دولت بدهیم! برخی نیز می گویند که 
تنها اختیار مدیریت را به دولت بدهیم اما مســأله 
این است که اختیار مدیریت بحثی کاملا متفاوت 
با بحث واگذاری ســهام است که این روزها مطرح 

می شود.
سوری با اشاره به اینکه برخی بانک ها وظایف و 
مسئولیت های خاص دارند، گفت: برخی بانک ها 
با مسئولیت خاص تعریف شده و اصطلاحا بانک 
تخصصی هستند. به همین خاطر بانک مسکن و 
بانک کشاورزی هرگز مورد بحث درباره واگذاری 
واقع نمی شــوند زیرا دولت این بانک ها را دارای 
وظیفه انجام امور مشــخص با وظایف مشخص 
می داند و به همین دلیل قابل واگذاری نیســتند 
اما متاســفانه برخی بانک رفاه را بانکی تخصصی 
نمی دانند کــه در خدمــت صندوق های تامین 

اجتماعی و بازنشستگان و کارگران است. معاون 
امور اقتصادی سازمان تامین اجتماعی تصریح کرد: 
کانون های بازنشستگان، کارگران، مدیرعامل و 
هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی و کارشناسان 
دلسوز همه و همه بر این مسأله تاکید دارند که بانک 
رفاه کارگران بانکی تخصصی است که برای حوزه 
بیمه های اجتماعی کار می کند و نباید مشمول 
قانون واگذاری شــود. زیرا چــه ۱۰درصد و چه 

۶۰درصد از این بانک واگذار شود، برای کارگران 
و بازنشستگان و صندوق های بیمه ای فرقی با سایر 

بانک های عادی نخواهد داشت.
وی اضافه کرد: اکنون سازمان تامین اجتماعی 
در برخی بانک ها مثل ملت و تجارت یک صندلی در 
بخش هیات مدیره و سهام دارد اما این بانک ها در 
ازای این سهامداری سازمان تامین اجتماعی، در 
زمانی که سازمان نیازمند فوری پرداخت حقوق 
و تعهدات است، هیچ کمکی به آن نمی کنند. اگر 
بانک رفاه از دست بیمه شده و املاک سازمان تامین 
اجتماعی خارج شــود، دیگر این بانک خود را در 
راستای ماموریت سابق خود نمی داند و مانند سایر 
بانک های دیگر غیرتخصصی و غیرمسئول می شود.
سوری با اشاره به نتایج احتمالی واگذاری بانک 
رفاه در آینده گفت: بارها این مشــکل رخ داده که 
جریان افت نقدینگی و افزایش کسری نقدینگی 

در سازمان مشکل ایجاد می کند. برای مثال در آخر 
ماه و تعطیلات آخر ماه یا پیش از عید حق بیمه ها 
و درآمدهای سازمان به موقع وصول نمی شود و ما 
مجبور می شــویم با کمک بانک این شکاف های 
نقدینگی را تا زمان وصول تعهدات پر کنیم و از این 
دســت فعالیت های اقتصادی و مبادلات روزمره 

سازمان را فورا انجام دهیم.
وی تاکید کرد: مــا در مورد برخی 
تنگناهای مالی خود بارها با »حسینی« 
معاون بیمه و بانک وزیر اقتصاد که خود 
معاون وزیر تعاون و همچنین بخشی از 

خانواده شستا بوده است، صحبت 
کردیم و وی با آنکه به دلیل 

تجربه خــود در خانواده 
وزارت کار با ســازمان 

تامیــن اجتماعی و 

تنگناهای مالی و نقدینگی آن آشناست، در پاسخ 
به درخواست ما نتوانستند از بانک ها به موقع برای 
پرداخت تعهدات ســازمان ما منابع فراهم کنند. 
دلیل شان نیز این بود که بانک ها از استقلال نسبی 
برخوردار بــوده و تنها به بانک مرکزی وابســته 

هستند لذا فرمان ها را به راحتی گوش نمی دهند.
معاون مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی 
تاکید کرد: البته اگر بانک، ســهام یا مالی واگذار 
شــود، این طور نیســت که چیزی از دست مردم 
خارج شــود و قطعا مابه ازای آن به صورت ریالی یا 
ســهامی و... به صورت دارایی وارد منابع سازمان 
تامین اجتماعی می شود. مثلا اگر سهام بانک رفاه 
۲۰۰هزار میلیارد تومان ارزش داشــته باشد، این 
مبلغ به صورت نقد یا دارایی به هر حال به منابع ما 
اضافه می شود اما مشکل اصلی ما با واگذاری این 
است که بانک کارکردی در مبادلات و تبادلات و 
نقدینگی دارد که هیچ مال دیگری به شکل نقد یا 
شرکت و... این کارکرد را نمی تواند برای کارگران، 
بازنشستگان و ســازمان تامین اجتماعی و حل 
مشــکلات صندوق های آن ایفا کنــد. پول دیگر 

بانک نیست!
وی در پایــان گفــت: بانک رفاه را بــه عنوان 
دارایی و پول نــگاه نمی کنیم بلکــه ابزار 
کاری می بینیم کــه جایگزین آن پول 
نمی تواند باشد. این ابزار نباید از دست 
ســازمان تامین اجتماعی خارج شود 
و در این راســتا مکاتبات بســیاری با 
دســتگاه ها انجام شــده و حتی در 
 این زمینه بــا رهبر معظم 
انقلاب و دفتر ایشــان 
درحــال پیگیــری 

هستیم.

استمداد مسئولان تامین اجتماعی از رهبری

از دست رفتن بانک رفاه، قابل جایگزینی نیست وزیر کار خبر داد:
صدور ۱۰۷ هزار مجوز استخدام

در سال ۱۴۰۱

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی از صدور ۱۰۷هزار 
مجوز استخدام رسمی در ســال جاری خبر داد و گفت: 
اطلس اشتغال کشور تا شش ماهه اول سال ۱۴۰۲ طراحی 
خواهد شد. صولت مرتضوی در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: سال آینده برنامه های خود را در حوزه اشتغال با قوت 
بیشتر پیش خواهیم برد و اعلام کرده ایم که حوزه معاونت 
اشتغال برای سال آینده اطلس اشتغال کشور را تدوین و 
مشخص کند یعنی ما با کد ملی بدانیم که چه کسی شاغل 
و چه کسی بیکار است و تاکنون این کار انجام نشده است. 
وی ادامه داد: همکاران ما از طریق سامانه رفاه ایرانیان و 
سایر ســامانه هایی که وجود دارد در تلاشند و اگر تعداد 
شاغلان و بیمه پردازان را به دست آوریم، تقریبا بیکاران با 
کد ملی مشخص خواهند شد. به گفته وزیر کار، بخشی از 
اشتغال کشور غیررسمی است و همه افراد در سامانه ثبت 
نشده اند که امیدواریم این کار انجام شود. مرتضوی افزود: 
پیش بینی ما این است که بخشــی از مشاغل دیگر مثل 
کسانی که اشتغال سیار دارند هم بیمه شوند و امیدواریم 
در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۲ اطلس دقیق اشتغال را 
طراحی کنیم و با سهولت در اختیار آحاد مختلف جامعه 
قرار دهیم. وی در پاسخ به این پرسش که عمده یک میلیون 
شغل ایجاد شــده متعلق به کدام بخش ها بوده است؟ 
گفت: بخش قابل توجهی از اشتغال ما در حوزه مشاغل 
خدماتی است ولی دستگاه های اجرایی که اشتغال ایجاد 
کرده اند، به ترتیب وزارت صمت، وزارت جهاد کشاورزی، 
نهادهای حمایتی، کمیته امداد،  سازمان بهزیستی و سایر 
دستگاه ها بوده است. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت 
که در سال ۱۴۰۱ حدود ۱۰۷هزار مجوز استخدام رسمی 
نیز برای آموزش و پرورش، بهداشت و درمان، دانشگاه ها 
و سایر دستگاهای اجرایی صادر شده که این آمار به آمار 
سامانه رصدملی اشتغال اضافه نشده و می توانیم بگوییم 

که از مرز یک میلیون شغل در کشور عبور کرده ایم.
    

مشکلات کارگران ابنیه فنی خوی 
افزایش یافته است

برخی کارگــران ابنیه فنی حوالی ایســتگاه خوی و 
سلماس در ناحیه آذربایجان شرقی از افزایش مشکلات 
خود در جریان زلزله چند روز گذشته شهر خوی خبر دادند. 
این کارگران در گفت وگو با ایلنا گفتند: در حال حاضر که 
چندین روز از زلزله خوی می گذرد همکارانمان در حوالی 
ایستگاه خوی و سلماس به رغم چندین ماه حقوق معوقه 
به صورت شبانه روزی برای فعال نگاه داشتن خطوط ریلی 
مناطق کوهستانی خوی به ویژه در روستای حبش قطور 
تلاش بسیار کرده اند، اما متاســفانه هنوز مطالباتشان 
پرداخت نشده است. این کارگران با بیان اینکه دغدغه اصلی 
همه ما همانند سایر مردم کمک به مردم زلزله زده خوی 
است، گفتند: ما کارگران ابنیه فنی ناحیه آذربایجان به ویژه 
کارگرانی که در ایستگاه خوی و سلماس هستند بیشتر از 

هر زمانی نیازمند وصول طلب های مالی خود هستیم.
    

فعال صنفی کارگری:
کارگران دو بار مالیات پرداخت می کنند

رئیس سابق کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
ایران درباره مشکلات کارگران در تأمین معاش می گوید:  
اگر در بحث مالیات به درستی عمل شود، می توان یک 
کشــور را با مشــکلات اندک اداره کرد و این زمانی رخ 
می دهد که همه مالیات بدهند. به گزارش تسنیم، ناصر 
چمنی ادامه داد:  در کشور ما مالیات دهندگان به دو بخش 
تقسیم می شوند که اولین آن، حقوق بگیران هستند که 
پیش از اینکه مزد به دستشان برسد همان لحظه مالیات 
از آن کسر می شود. دومین دسته ای که مالیات می دهند 
مجموعه های تولیدی اند که متأسفانه مالیاتی که برای 
آنها تعیین می شود براســاس قانون قواعد خاص امور 
مالیاتی بسته نمی شود و با وجود مشخص بودن اسناد 
و حسابرسی ســود و زیان آنها، دارایی مالیات چندین 
برابری تعیین می کند.  چمنی اضافه کرد: کارگاه ها ناچار 
به افزایش قیمت کالاهای تولیدی خود می شوند و اضافه 
مالیات کسرشده را از خریدارانی که بیش از ۶۰درصد آن 
را جمعیت کارگری تشکیل می دهند، جبران می کنند، 

بدین ترتیب کارگر عملاً دو بار مالیات پرداخت می کند.

تامین اجتماعی در برخی بانک ها مثل 
ملت و تجارت یک صندلی در بخش 
هیات مدیره دارد اما این بانک ها در 

ازای سهامداری تامین اجتماعی، 
در زمانی که سازمان نیازمند فوری 

پرداخت حقوق و تعهدات است، هیچ 
کمکی به آن نمی کنند

بانک رفاه را به عنوان دارایی و پول 
نگاه نمی کنیم بلکه ابزار کاری 
می بینیم که جایگزین آن پول 

نمی تواند باشد. این ابزار نباید از دست 
سازمان تامین اجتماعی خارج شود

شــبکه ملی تشــکل های مردم نهاد افراد دارای معلولیت 
شنوایی با اشاره به حذف ردیف بودجه معلولان در سال ۱۴۰۲ 
طی نامه ای از کمیســیون تلفیق بودجه و مجلس خواست تا 
نســبت به بازگرداندن ردیف بودجه معلولان که باید براساس 
قانون همه ساله در بودجه سالانه کشور مبلغ و مقدار آن ذکر شود، 

اهتمام ویژه نشان دهد.
به گزارش ایسنا، در بخشی از متن این نامه که از سوی »حامد 
عابدین زاده« رئیس هیــات مدیره این شــبکه درباره نگرانی 
معلولین از حذف بودجه در ســال ۱۴۰۲ به رئیس جمهوری، 
رئیس قوه قضاییه، رئیس مجلس، معاون اول رئیس جمهور و 
سایر مسئولان مربوطه نوشته، آمده است: قانون حمایت از حقوق 
افراد دارای معلولیت در سال ۱۳۹۶ تصویب شد و به بسیاری از 
سازمان ها وظایفی برای بهبود وضعیت معلولان در جامعه داده 
شد. با این حال در سال جاری بسیاری از نهادها و دستگاه های 
اجرایی در عمل به تعهدات خود در قبال معلولان کوتاهی کرده 
و برخی از آنها هیچ اقدامی در جهت تحقق تکالیف خود به عمل 
نیاوردند و کمبود بودجه و عدم اختصاص منابع مالی برای اجرای 
قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت را دلیل عدم اجرای 
آن عنوان کرده بودند. حال در بودجه سال آینده ناباورانه شاهد 
هســتیم که ردیف بودجه معلولان به طور کلی از قانون حذف 

شده است.
در ادامه این نامه آمده است: قانون حمایت از حقوق معلولان 

در ۳۴ ماده و ۲۹ تبصره مورد تصویب مجلس قرار گرفته است. 
واقعیت این اســت که با توجه به تعداد معلولان تحت پوشش 
سازمان بهزیستی که حدود یک میلیون و ۸۰۰هزار نفر را شامل 
می شود، بودجه ای که در کمیسیون تلفیق برای معلولان تعریف 
شده به هیچ عنوان نمی تواند حتی پاسخگوی وسایل توان بخشی 
معلولان باشد. اگر ۲۸۰۰ میلیارد تومان را با تعداد معلولان )که 
یک میلیون و ۸۰۰هزار معلول تحت پوشش را شامل می شود( 
بررسی کنید، می بینید که سرانه روزانه کمک دولت به معلولان 
حدوداً روزی ۵هزار تومان است، به عبارتی بودجه لحاظ  شده برای 
اجرای قانون معلولان، معادل هزینه روزانه دو یا سه عدد تخم مرغ 
است. فردی دارای معلولیت با این میزان مشکلات، آیا با هزینه ای 
معادل قیمت ۲ عدد تخم مرغ می تواند زندگی کند؟ بودجه افراد 

دارای معلولیت متناسب با نیازهای آنها نیست.

در بخشی از این نامه آمده است: سرانه روزانه کمک دولت به 
هر فرد در خانواده پنج نفره دارای معلولیت ۱۱هزار تومان است 
و این در حالی است که بیش از ۵۰۰هزار نفر پشت نوبت خدمات 
بهزیستی هستند. براســاس ماده ۲۷ قانون حمایت از حقوق 
افراد دارای معلولیت، سرانه روزانه هر معلول ۱۸۰هزار تومان 
یعنی معادل سه کیلوگرم مرغ است ولی معلولین در حال حاضر 
در خانواده ۵ نفره، ســرانه ۱۱هزار تومانی یعنی معادل ۳ عدد 

تخم مرغ دریافت می کنند.
در ادامه نامه مذکور با اشاره به اینکه قانون حمایت از معلولان 
در پاسخ به چالش های معلولین نوشــته شده، آمده است: این 
قانون در ۱۰ فصل به مســائلی مانند مناسب سازی، خدمات 
درمانی، امور فرهنگی، اشتغال، مسکن، آگاهی های عمومی 
مردم نسبت به معلولین و معیشت مطرح و بررسی شده است. آیا 
وضعیت معلولان و رعایت حقوق شهروندی این افراد در کشور 

مناسب است؟ قطعا خیر. 
یکی از وظایف بهزیستی، توان بخشی و رسیدگی به اوضاع 
متنوع افراد دارای معلولیت است حال آن که در این مسأله سکوت 
کرده و این جای شبهه و تعجب است. برای اجرای قانون حمایت 
از معلولان ۶۱هزار میلیارد تومان نیاز اســت و در حال حاضر 
بودجه بهزیستی ۳ هزار میلیارد تومان است. حال معنی حذف 
بودجه چیست؛ آن هم در این برهه زمانی و چشم انداز توسعه 
اقتصادی؟ انتظار می رفت که دولت نســبت به وظیفه قانونی 

خود و افزایش بودجه مطابق با ماده ۳۰ قانون حمایت از حقوق 
معلولان عمل کند.

در بخش دیگری از این نامه از کمیســیون تلفیق بودجه و 
مجلس خواسته شــده تا نســبت به بازگرداندن ردیف بودجه 
معلولان که باید براساس قانون همه ساله در بودجه سالانه کشور 
مبلغ و مقدار آن ذکر شود اهتمام ویژه نشان داده شود و نوشته 
شده است: در نتیجه این اقدام ناباورانه حذف ردیف بودجه جامعه 
معلولان و عدم تخصیص مبلغی منطقی برای معلولان نمی توان با 
قطعیت گفت که برای معلولان افزایشی در نظر گرفته شده است. 
مشخص نیست چه مقدار از این بودجه برای معلولان یا ناشنوایان 
اختصاص خواهد یافت. شاید بهزیستی این افزایش بودجه را به 
ترک اعتیاد مواد مخدر اختصاص دهد. سازمان بهزیستی هم 

الزامی ندارد که افزایشی برای معلولان در نظر بگیرد.
این نامه می افزاید: بودجه بهزیستی از ۱۲هزار میلیارد تومان 
به ۱۶هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان افزایش پیدا کرده اســت. این 
در حالی است که بهزیستی می تواند ۲۰۰ میلیون تومان برای 
معلولان خرج کند. این افزایش هم در راستای اهداف بهزیستی 
است نه در راستای قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت، 
در صورتی که نزدیک به ۸۰درصد جمعیت مددجویان بهزیستی 
را معلولین تشکیل می دهند بنابراین باید مشخص شود که چه 
میزان افزایش برای حمایت از معلولان و ناشنوایان و کم شنوایان 

اختصاص یافته و در چه خدماتی صرف خواهد شد.
در ادامه این نامه شــبکه ملی تشــکل های مردم نهاد افراد 
دارای معلولیت شنوایی از »مخبر« خواسته تا به عنوان معاون 
اول رئیس جمهور و رئیس کمیته نظارت و هماهنگی بر اجرای 
قانون حمایت از حقوق معلولان نسبت به این موضوع واکنش 

نشان دهد.

رئیس هیات مدیره شبکه ملی تشکل های مردم نهاد معلولان شنوایی:

بودجه اجرای قانون معلولان معادل خرید روزانه ۲ عدد تخم مرغ است

گزارش

کارگران پیمانکاری یا ارکان ثالث پالایشــگاه آبادان در 
نامه ای به نمایندگان مجلس خواستار تصویب طرح ساماندهی 
استخدام کارکنان دولت شدند و تاکید کردند اگر اجرای این 
طرح دست مافیا و دلالان و ســودجویان را از سفره کارگران 

کوتاه می کند، چرا در تصویب آن امروز و فردا می کنید؟
به گزارش ایلنا، در ابتدای نامه کارگران پیمانکاری یا ارکان 
ثالث پالایشگاه آبادان به نمایندگان مجلس آمده است: قبل از 

هر چیزی فراموش نکنید، تک تک شما نمایندگان برای رفاه 
حال مردم در خانه ملت هستید و به واسطه تلاش شبانه روزی 
و به اعتبار و آبروی آرای تک تک ما کارگران و خانواده هایمان، 
در این جایگاه نشســته اید تا زبان گویای ما باشید. فراموش 
نکنید تک تک شما نمایندگان مجلس از زادگاه پدری خود 
رأی اعتماد کســب کرده اید و روزی به زادگاه خود و بین ما 

برمی گردید.

در ادامه نامه خطاب به نمایندگان نوشته شده است: بدانید 
شما در مجلس هستید تا قوانینی در راستای حمایت و رفاه 
ملت تصویب کنید. مدت هاست خواسته به حق و قانونی ما 

جامعه کارگری با عنوان طرح ساماندهی استخدام کارکنان 
دولت جهت تبدیل وضعیت نیروهای پیمانکاری )ارکان ثالث 
یا شرکتی( به صحن مجلس ارسال شده است. شما نماینده و 
قانونگذار هستید. اگر به اذعان خودتان این طرح دست مافیا و 
دلالان و سودجویان را از سفره کارگران کوتاه می کند پس چرا 

برای تصویب آن امروز و فردا می کنید؟
این کارگران با طرح این موضوع که این طرح به اســتناد 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس بار مالی ندارد، نوشته اند: 
چرا از سازمان اداری اســتخدامی کشور تحقیق و تفحص 
نمی کنید؟ آیا قانونی است که سازمان مذکور به هر استانداری 
مجوز استخدام صد نفر را بدهد؟ چه اشخاصی در هر استان این 

صد نفر را جهت استخدام معرفی کرده اند؟

کارگران ارکان ثالث پالایشگاه آبادان خطاب به نمایندگان مجلس:

منتظر تصویب طرح ساماندهی هستیم

خبر

شماری از بازنشستگان کارگری با تجمع مقابل ادارات تامین 
اجتماعی، خواستار برآورده شدن مطالبات خود شدند. به گزارش 
ایلنا، دیروز )۲۳ بهمن ماه( جمعی از بازنشستگان تامین اجتماعی 

در شهرستان های شوش، کرخه و هفت تپه در استان خوزستان 
و نیز بازنشستگان کرمانی با حضور مقابل ادارات تامین اجتماعی 
محل اقامت خود، خواســتار توجه به مطالبات و خواسته های 

خود شدند. این بازنشســتگان، مهم ترین خواسته های خود را 
ضمن برخورداری از مستمری بالاتر از خط فقر، درمان رایگان و 
حذف بیمه تکمیلی با اجرای قانون الزام، عدم واگذاری بانک رفاه 
واجرای ۲۵درصد متناسب سازی اعلام کردند و گفتند: تامین 
اجتماعی مکلف به اجرای تعهدات و پرداخت مطالبات قانونی 

بازنشستگان کارگری است. آنها خواســته های خود را تغییر 
ساختار مدیریتی سازمان به شورای عالی، افزایش سالیانه حقوق 
طبق ماده ۴۱ قانون کار و ماده ۹۶ و ۱۱۱ تامین اجتماعی، انجام 
انتخابات کانون شهرستان و اضافه شدن یک نماینده بازنشسته 

تامین اجتماعی به ترکیب شورای عالی کار اعلام کردند.

تجمع بازنشستگان کارگری مقابل ادارات تامین اجتماعی


